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اولاد آدم

دوخت پاپوش فرا بنفش براي تمام ايرانيان! ش�نبه 16 مرداد 1395 | 3 ذیقعده  1437 |
اولاد آدم در اين لحظات تاريخ��ي كه عمر كابينه تدبي��ر و اميد وارد 
چهارمين سال خود شده است و مي رود تا با تحقق كامل شعارهايش 
به تمامي مردم بگويد كه انتخاب رنگ بنفش، انتخاب درس��تي بوده 
اس��ت، فكر مي كرد حالا كه رنگ بنفش جواب داده، براي دوره بعدي 
رياست جمهوري برود س��راغ فرابنفش! اما چشمتان روز بد نبيند كه 
مركانتليس��ت هاي كابينه هنوز هيچي نش��ده، راپرت داده اند كه اين 

مبحث رنگ و اشعه و خط بنفش فرا بنفش يك مبحثي است كه... . 
اصلًا چرا من اين بش��ارت را بدهم؟ بگذاريد به ش��ما بشارت بدهم كه 
معاون وزير راه و شهرسازي با اش��اره به افزايش همكاري بين سازمان 
هواشناسي و جهاد كشاورزي بشارت داده كه آلودگي مربوط به تابش 
اشعه فرابنفش مبحث مهمي است كه سازمان هواشناسي در صورت 
تخصيص اعتبار مي تواند خدمات خوبي را در اين بخش ارائه دهد و اين 
موضوع در دستور كار كابينه قرار گرفته است لابد! )براي همين هم اولاد 

آدم وارد مباحث آلوده نمي شود!(
راس��تش را بخواهيد، اولاد آدم به همان حل مشكل بيكاري خودش 
بپردازد، كار كرده! به اولاد آدم چه كه برود س��راغ نقاشي؟ مخصوصاً 
حالا كه با توجه به دس��تاوردهاي برجام در پس��ابرجام، داريم رش��د 
س��ريع مي كنيم و بايد از اين رشد س��ريع، ماهي بگيريم ! مثلًا يكي از 
اين رشدهاي سريع، س��رعت در ايجاد بيكاري اس��ت كه انصافاً بايد 
دس��ت دولت و بدنه اقتصادي آن را بوس��يد! يعني در حالي كه مركز 
پژوهش هاي مجلس پيش بيني كرده بود تا سال ۱۴۰۰ بيكاري به بيش 
از ۴ ميليون نفر مي رسد، برآورد بسياري از كارشناسان اقتصادي حاكي 
از رسيدن بيكاري به بيش از ۷ميليون نفر است و اين سند معتبري است 

بر رشد در كشور!
آن وقت يك عده مي آيند و مي گويند عقبي��م! يك عده هم مي آيند و 
مي گويند روحاني از روحاني بايد عبور كند و بشود فراروحاني! از بنفش 
عبور كنيم و برويم سراغ فرابنفش! )ببخشيد! قرار شد سراغ اين مبحث 

نروم! از همين دوربرگردان، برمي گردم!(
همانطور كه گفتم اين دولت كارهاي فراواني در زمينه ايجاد بيكاري 
كرده است. يكي همين طرح تكاپو! به شما بشارت بدهم كه طرح تكاپو 
طي ۱/5 سال در چند استان)22 تا( به صورت پايلوت انجام شده است. 
فرآيند و سيستم طرح تكاپو به اين شكل اس��ت كه در هر استان يك 
كارگزار توسعه اشتغال استان كه از بخش خصوصي بوده و آموزش هاي 
تخصص��ي لازم را در اين زمينه دي��ده انتخاب مي كني��م. در كنار آن 
سازمان توسعه صنعتي ملل متحد )يونيدو( و صندوق كارآفريني اميد 
به عنوان دو بازوي اجرايي اين طرح، متخصصان بين المللي هر تخصص 
و رس��ته را دعوت كرده و با هم از آن بازديد مي كنن��د. در صورت نياز 
مراكز تخصصي آن رسته ايجاد مي ش��ود. به عنوان مثال ما در مشهد 
كه رس��ته كفش را آغاز كرديم، بزرگ ترين مدرسه توسعه مصنوعات 
چرمي و كفش كشور را در آنجا با منابع س��ازمان توسعه صنعتي ملل 

متحد احداث كرده ايم و... 
مي بينيد كه الان براي همه ايرانيان مي توانيم پاپوش بدوزيم و بسازيم. 
يعني الان در رسته كفش، اشتغال ايجاد شده! اصلًا چرا برويم راه دور! 
برويد همين سپهس��الار تهران و ببينيد كه كركره ها پايين اس��ت! نه 
بالاست! نه! اصلًا كو كركره؟ يعني از وقتي تكاپو انجام شده و ما يك نفر 
را انتخاب مي كنيم تا دو نفر بيايند از او بازديد كنند و بعد از بازديد، رسته 
را ايجاد مي كنيم، علاوه بر اينكه سه نفر را سر كار گذاشته ايم، مي توانيم 
ملتي را سر كار بگذاريم. براي همين اس��ت كه فرابنفش رنگ خوبي 
است! ) انگار اولاد آدم هم فكر مي كند تمام راه ها به رم ختم مي شود و از 
هر جايي كه هست، باز فرمان را مي چرخاند به سمت بنفش! همان بهتر 
كه تا متهم به تبليغات پيش از موعد نشده ام، بحث آلودگي و اشتغال را 
تمام كنم. آخر اولاد آدم از كودكي حرف گوش كن نبوده! يعني خوب 
گوش نمي كنم! يعني شعار خوب مي دهم. يعني فكر مي كنم با شعار... 

يعني الان هم اگر كار رنگرزي را ادامه بدهم.... يعني....(

تداوم كاهش قيمت طلا در بازارها
با تقوي�ت ارزش دلار و نيز احتمال كاهش نرخ بهره توس�ط بانك 
مركزي انگليس قيمت طلا در بازارهاي جهاني 6/9 دلار كاهش يافت. 
به گزارش فارس، ديروز در بازارهاي جهاني قيمت هر اونس طلا با 6/9 
دلار كاهش نسبت به روز گذشته اش به قيمت هزار و 35۰ دلار و 8۰ 
سنت معامله شد. قيمت فلز زرد در كمترين زمان به قيمت هزار و 3۴8 
دلار و 3۰ سنت و در بيش��ترين زمان به قيمت هزار و 35۴ دلار و ۱۰ 
سنت معامله شد. قيمت روز جمعه فلز گرانبها نسبت به يك ماه گذشته 
5/۴ دلار با كاهش همراه بود اما نسبت به يك سال گذشته افزايش 266 
دلاري داشته است. همچنين در بازارهاي جهاني نقره كاهش 2۱ سنتي 
را تجربه كرد و دو فلز گرانبهاي پلاتيني��وم و پالاديوم كاهش هايي به 

ترتيب 8 و ۴ دلار را داشتند. 
خبرگزاري رويترز، درب��اره دليل كاهش قيمت طلا نوش��ت: فلز زرد 
تحت تأثير تقويت ارزش دلار كاهش يافت. ارزش دلار بعد از انتش��ار 

آمارهاي اقتصادي قوي از سوي امريكا تا حدودي تقويت شد. 

مناطق آزاد گلوگاه قاچاق كالا شده اند
عضو كميسيون اقتصادي مجلس با اش�اره به مشكلات متعددي 
كه مناط�ق آزاد تج�اري در حوزه ه�اي مختلف اقتص�ادي ايجاد 
كرده اند، گفت: متأس�فانه مناط�ق آزاد تجاري بر خلاف رس�الت 
اصلي خ�ود ب�ه گلوگاه�ي ب�راي قاچ�اق كالا تبديل ش�ده اند. 
محمدي اناركي در گفت وگو با تس��نيم گفت: متأسفانه در چند سال 
اخير مناطق آزاد تجاري رسالت اصلي خود را انجام نداده اند و به محلي 
براي ورود كالاهاي مصرفي تبديل شده اند. قرار بر اين بود كه كالاهاي 
واسطه اي در اين مناطق وارد شود و بعد از توليد نهايي كالا صادر شود 

كه اين اتفاق نيفتاد. 
وي افزود: بنابراين يكي از مش��كلات اين مناطق ورود كالاي مصرفي 
به جاي كالاي واسطه اي بود كه تبعات س��نگيني را به بدنه اقتصادي 

كشور وارد مي كند. 
اين عضو كميس��يون اقتصادي تأكيد كرد: ايجاد و احداث اين مناطق 
در حوزه هايي كه زير س��اخت هاي مورد نياز مثل راه و انرژي براي آنها 
در نظر گرفته شده است مي توانست موفق و منجر به توسعه اقتصاد و 
توسعه صادرات ش��ود اما در نهايت شاهد هستيم در اين مناطق بحث 

واردات و دپو كالا انجام مي شود. 
نماينده رفسنجان در مجلس شوراي اسلامي درباره افزايش نرخ قاچاق 
در اين مناطق گفت: علاوه بر واردات كالاي بي كيفيت و كالاي مصرفي 
متأسفانه ش��اهد ورود كالاي قاچاق به كش��ور از اين مناطق هستيم. 
همانطور كه بارها تأكيد شده است بيشتر حجم قاچاق از مبادي رسمي 
و قانوني كشور انجام مي شود. مناطق آزاد تجاري نيز به يكي از همين 
مبادي رسمي و قانوني تبديل شده اند كه بحث ورود كالاي قاچاق به 
كشور را تسريع مي كنند. در واقع بعد از ورود كالا به اين مناطق بدون 
پرداخت تعرفه، امكان ارسال اين كالا به ساير نقاط كشور با محدوديت ها 

و چالش هاي كمتري انجام مي شود. 
وي در مورد بحث ترويج فرهنگ لوكس سواري در اين مناطق گفت: 
تردد آزاد خودروهاي لوكس در مقاطعي در س��طح استان ها نيز مجاز 
شده كه البته براي آن محدوديت در نظر گرفته شد. مشخص است در 
نقطه اي كه به دليل شرايط خاص اقتصادي منطقه وضعيت معيشتي 
مردم و ساكنان آن مطلوب نيس��ت وجود چنين مواردي يعني تردد 

وسايل نقليه لوكس به هيچ وجه نمي  تواند مطلوب باشد. 

كل ش�اخص هاي ب�ازار س�رمايه اي�ران در 
هفته گذش�ته نشان از رشد نس�بتاً زياد دارد 
به طوري ك�ه نماگر كل ك�ه در ابت�داي هفته 
گذشته در تراز ۷6 هزارو 22۵ قرار داشت در 
طول چهار روز معاملاتي گذش�ته هزار و 6۵۸ 
واحد رش�د كرد و با عب�ور از كان�ال ۷۷ هزار 
واحدي به رقم ۷۷ هزار و ۸۸2 واحدي رسيد. 
به گزارش »ج��وان« نقدينگي قابل توجهي چند 
روزي است كه در حال تزريق به بازار سهم بوده تا 
به مدد آن در بورس حركت هاي جديدي آغاز شود 
و سهام شركت ها با اين پول هاي تازه نفس خود را 

براي عبور از سقف هاي قيمتي آماده كنند. 
اين نقدينگي تازه نفس كه راه خود را به بورس پيدا 
كرده، از سوي چند مجموعه حقوقي در حال ورود 
اس��ت كه مديريت آنها آشنايي خوبي از وضعيت 
بازار و مكانيس��م بورس دارند تا با اين شناخت و 
تجربه خود معاملات سهام را از اين پس وارد فاز 

جديدي كنند. 
برخي از حقوقي ها در بازار سرمايه اقدام به خريد 
سهام شركت ها كرده و در حال خريد پر حجم و 

سنگين در بازار هستند. 
 خبر تغيير و تحولات ش��اپور محمدي مديريت 
جديد سازمان بورس در هفته گذشته توانست به 
بازار سرمايه تهران رمق بيشتري دهد، به طوري 
كه در روز معارفه ش��اپور محمدي ش��اخص كل 
بازده نقدي و قيمتي توانست نزديك به 8۰۰ واحد 
رشد كند و شاخص آزاد شناور هم در اين روز رشد 

بيش از هزار واحدي را تجربه كرد. 
در هفت��ه گذش��ته به عن��وان س��كاندار جديد، 
س��اختمان ملاصدرا معرفي ش��د و طي مراسم 
معارفه اش برنامه هاي خود را براي بهبود وضعيت 

بازار سرمايه ايران بيان كرد. 
  صبر سهامداران

اين جو جديد در رشد نماگر بازار سرمايه در حالي 
به وقوع مي پيوندد كه حسن روحاني رئيس دولت 
يازدهم سه شنبه هفته گذشته در گفت وگويي كه 
از طريق صدا و س��يما پخش مي شد گفت گروه 

۱+5 در عمل به تعهداتشان اهمال هايي داشته اند 
و سنگ اندازي هايي در روند اجرايي شدن برجام، 

وجود دارد. 
در ماه هاي گذش��ته همين جملات كافي بود كه 
بورس اوراق بهادار ايران محتاطانه به حركت خود 
ادامه دهد، ولي در عمل روز بعد از اين صحبت ها 
بورس تهران بيشترين افزايش را در شاخص كل 
تجربه كرد كه اين موضوع به خودي خود مي تواند 
نشان دهنده بالا رفتن آس��تانه صبر سهامداران 
و پي��ام آور روزهاي بهت��ري براي بازار س��رمايه 

ايران باشد. 
البته سياس��ت هاي پولي مانند كاهش نرخ سود 
سپرده ها و تسهيلات بانكي كه از ماه هاي گذشته 
صورت گرفت��ه و در حال اجراس��ت را مي توان از 
دلايل رش��د اين روزهاي بازار سرمايه به حساب 
آورد، چرا كه هرچند اي��ن كاهش ها چندان افراد 
ريسك گريز را به سرمايه گذاري در بورس تهران 
راغب نمي كند، ولي باعث ايجاد جو مثبتي در بازار 
شده و همين جو مثبت شرايط به ظاهر بهتري را 
براي بورس تهران به همراه داشته است؛ هرچند 
دير يا زود بازار خود را براي شرايط اصلاحي آماده 

خواهد كرد. 
علاوه بر اين فروش نفت و ميعانات گازي ايران بعد 
از برجام به مقدار قابل توجهي رشد كرده و آنگونه 
كه بيژن نامدار زنگنه گفته پول هاي فروش نفت 
از خريداران به يورو دريافت مي شود. اين موضوع 
مي تواند مقدار خوش��بيني ها را به آينده اقتصاد 
و بورس ايران بيش��تر كند و افراد بيش��تري را به 

سرمايه گذاري در بازار سرمايه سوق دهد. 
كل ش��اخص هاي بازار س��رمايه اي��ران در هفته 
گذشته نشان از رشد نسبتاً زيادي دارد به طوري 
كه نماگر كل كه در ابتداي هفته گذشته در تراز 
۷6 هزارو 225 قرار داش��ت در ط��ول چهار روز 
معاملاتي گذشته هزار و 658 واحد رشد كرد و با 
عبور از كانال ۷۷ هزار واح��دي به رقم ۷۷ هزار و 

882 واحدي رسيد. 
همچنين ش��اخص آزاد ش��ناور در ط��ول هفته 

معاملاتي گذشته با بيش از 2 هزار واحد رشد رقم 
8۷ هزار و 53۷ واحدي را تجربه كرد. 

ش��اخص بازار اول نيز هزار و ۴9۷ واحد افزايش 
يافت و به رق��م 55 هزار و 266 واحدي رس��يد. 
همچنين شاخص بازار دوم توانست با هزار و 6۴9 
واحدي در تراز ۱65 هزار و 82۰ واحدي بايستد. 

  احتياط در توسعه بازارهای مالی
رئيس جديد سازمان بورس در مراسم معارفه اش 
برنامه هاي راهبردي خ��ود را مطرح كرد كه يكي 
از آن برنامه ها توس��عه ابزارهاي مال��ي بود. يك 
كارش��ناس بازار س��رمايه در اين باره با تأكيد بر 
اينكه توس��عه ابزارهاي مالي براي اقتصاد ايران 
مفيد است، مي گويد در گس��ترش اوراق، بدهي 

بايد بازنگري شود. 
فردي��ن آقابزرگ��ي در گفت وگو با ايس��نا درباره 
برنامه هاي رئيس جديد س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار ايران اظهار كرد: توس��عه ابزارهاي مالي به 
درستي و به جا در برنامه هاي شاپور محمدي قرار 
داش��ت، اما من فكر مي كنم بايد در توسعه اوراق 

بدهي دقت و بازنگري صورت گيرد. 
وي افزود: در هفته هاي گذش��ته بعضي از اوراق 
بدهي كه سررسيد شده بودند، نكول )خودداري از 
پرداخت وجه حواله، برات و نظاير آن( شدند و اين 
كار ممكن است در بازار سرمايه تسري پيدا كند. 
علاوه بر اين امكان دارد انتقال بخشي از بدهي بازار 

پول به بازار سرمايه و آحاد سرمايه گذاران در آينده 
به دغدغه بزرگي تبديل شود. 

اين فعال بازار سرمايه با اش��اره به سمت پيشين 
ش��اپور محمدي خاطرنش��ان كرد: فكر مي كنم 
ش��ناخت و تجربه اي كه رئي��س و هيئت مديره 
جديد سازمان بورس دارند، مي تواند نقطه قوتي 
براي بازار س��رمايه باش��د. علاوه ب��ر اين كاهش 
سود س��پرده ها و تس��هيلات بانكي به رونق بازار 
س��رمايه كمك مي كند كه اين دو مورد در كنار 
هم مي تواند شرايط مس��اعدتري را براي بورس 

تهران فراهم كند. 
آقابزرگي در پاسخ به اينكه رئيس جديد سازمان 
بورس براي عملي كردن برنامه هايش چقدر زمان 
نياز دارد؟ گفت: برنامه هايي كه ش��اپور محمدي 
مطرح كرد نكاتي نيس��ت كه از اين تاريخ به بعد 
بخواهيم آنها را پيگيري كنيم. از گذشته هم دنبال 
اين موضوعات بوديم؛ در نتيجه بستر تحقيقاتي و 
مطالعاتي آن فراهم است. انتظار داريم همان طور 
ك��ه در قانون ديده ش��ده در پنج س��ال آتي اين 
برنامه ها محقق شود. من اعتقاد دارم چنانچه اراده 
جدي براي تحقيقات اين برنامه ها وجود داش��ته 

باشد پنج سال زمان، مدت مناسبي است. 
وي با اش��اره به رون��د افزايش دماس��نج بازار در 
هفته هاي اخير اظه��ار كرد: من ش��خصاً انتظار 
ندارم كه شاخص بورس اوراق بهادار روزي ۷۰۰ 
تا ۱۰۰۰ واحد در جهت مثبت ب��الا رود، چراكه 
اگر اين طور باش��د ش��رايط غيرطبيعي خواهد 
بود، اما معتقدم تبعات سياست پولي اتخاذ شده 
توس��ط دولت دير ي��ا زود خود را نش��ان خواهد 
داد و س��رمايه گذاري در بازار س��رمايه جذاب تر 

خواهد شد. 
  نگاه مثبت بازار بورس به سياس�ت های 

جديد پولی
اين كارشناس بازار سرمايه درباره علل عمده رشد 
نماگر بازار در اي��ن روزها تصريح كرد: جابه جايي 
مديريت س��ازمان بورس و اوراق به��ادار اگر در 
جهت مثبت باشد، واكنش مثبت اهالي بازار را در 
پي دارد و اين موضوع در برهه زماني كوتاه مدت 
در روند صعودي ش��اخص تأثير خواهد داش��ت، 
اما از ديدگاه من عمده چرخ��ش بازار به موضوع 
سياست هاي پولي دولت برمي گردد. در يك سال 
گذشته اين تصميمات در بازار سرمايه رؤيت شده 
و فعالان بازار س��رمايه انتظار داشتند رفته رفته 
اثرات مثبت سياس��ت هاي پولي اتخاذ ش��ده در 

بورس ظهور كند. 
آقابزرگي ادامه داد: شاخص بورس همچنان بالا 
نخواهد رفت و تعديل خواهد شد، البته نه به اين 
معني كه بورس به روند منفي گذشته برمي گردد، 
بلكه به اين معنا كه تعادل، ذات بازار سرمايه است 
و نبايد انتظار داشته باشيم كه پي در پي شاخص 

رشد كند. 
وي اضافه كرد: عمده هيجاناتي كه در سال هاي 
گذشته چه در جهت مثبت و چه در جهت منفي 
در بورس تهران حاكم بود به علت اثرات تصميمات 
سياسي در حوزه بين الملل، برجام و موفقيت آميز 
بودن يا نبودن تصميمات مرتبط با بحث هسته اي 
بود. از دي��دگاه من ات��كاي بيش از ح��د به اين 
موضوعات نوس��انات و ريس��ك ب��ازار را افزايش 
مي دهد. به نظر من با توجه به نامگذاري امس��ال 
با نام »اقتصاد مقاومتي، اقدام و عمل« توجه مان 
در اين موارد بايد بيش��تر به اتخاذ سياست هاي 
اقتصادي مناس��ب باش��د و اتكاي بيش از حد به 

مسائل بيان شده كاهش پيدا كند. 

با آغ�از فصل تابس�تان نگراني ب�راي تأمين 
برق كشور جهت جلوگيري از بروز خاموشي 
در بي�ن مس�ئولان وزارت نيرو ب�الا گرفت. 
در حال�ي كه باي�د س�الانه ۵ هزار م�گاوات 
به ظرفي�ت نيروگاهي كش�ور اضافه ش�ود، 
محقق نش�دن اين مق�دار از تولي�د در چند 
س�ال اخير موج�ب نزدي�ك ش�دن ميزان 
توليد و مصرف برق در كش�ور ش�ده اس�ت. 
وزارت نيرو طرح هاي مختلفي مانند درخواست 
از مردم براي صرفه جويي در مصرف برق، تلاش 
ب��راي ورود ظرفيت ه��اي جدي��د نيروگاهي به 
مدار، مذاكره براي كاهش مصرف برق توس��ط 
مصرف كنندگان بزرگ برق و خريد برق از بخش 
خصوصي را ب��ه منظور كاهش مص��رف برق در 
دستور كار خود قرار داده است. بررسي ها نشان 
داده سياس��ت هاي خواهش از م��ردم كه با اما و 
اگرهاي فراواني همراه اس��ت نتوانس��ته اهداف 
وزارت نيرو در كاهش مصرف ب��رق را به خوبي 

محقق كند. 
وزارت نيرو در آخري��ن اقدام خود در ۱2 مرداد 
س��ال 95 تفاهمنامه همكاري مش��ترك بين 
معاون امور زنان و خانواده رياس��ت جمهوري 
و وزارت نيرو با رويكرد فرهنگ س��ازي مصرف 
بهينه آب و برق بين خانواده ها با محوريت بانوان 
و رويكرد اقتصاد مقاومتي به امضا رسانده است. 
در اين تفاهمنامه قرار اس��ت از پتانسيل زنان 
جامعه در جه��ت مديريت مص��رف آب و برق 

استفاده شود. 
روي آوردن وزارت نيرو به خواهش و تمنا از مردم 
و آحاد جامعه براي مديريت و كنترل مصرف برق 
در حالي رخ داده اس��ت كه برخي از كشورهاي 
پيشرفته دنيا براي كنترل مصرف برق و هدايت 
مردم به مديريت بهينه در مصرف برق، با اعمال 
نظام تعرفه گذاري پلكاني- افزايشي مصرف برق 
مشتركان را به س��ادگي كنترل كرده اند. در اين 
روش، هزينه مصرف متناس��ب با ميزان افزايش 

آن بالا م��ي رود و در اين صورت مصرف بيش��تر 
با يارانه بيش��تري همراه نمي ش��ود و مشتركان 
پرمصرف به ج��اي عموم مش��تركان در كانون 
افزايش هزينه قرار مي گيرند. نظام تعرفه گذاري 
پلكاني- افزايشي با توجه به روند مصرف عموم 
مردم، ميزان مش��خصي از هر حام��ل انرژي به 
عنوان الگ��وي مصرف تعري��ف مي كند و هزينه 
مصرف كمت��ر از الگو، ارزان تر تعيين مي ش��ود. 
با عبور مصرف از مقدار الگ��و، قيمت به صورت 

ناگهاني افزايش مي يابد تا مش��تركان پرمصرف 
با پرداخت هزين��ه واقعي انرژي، رفت��ار خود را 

اصلاح كنند. 
اگرچه در حال حاضر تعرفه هاي برق به صورت 
پلكاني تعيين ش��ده اند اما تفاوت پلكان ها براي 
مصارف بالاي الگ��وي مص��رف، از بازدارندگي 
مناسبي برخوردار نيست و مشتركان پرمصرف 
انگيزه اي براي تغيير الگوي خود ندارند. در اين 
حالت اين مشتركان پرمصرف كه بيشترين تأثير 
را در افزايش بار ش��بكه دارند به روند نادرست 

مصرف برق ادامه خواهند داد. 
اگرچه اخيراً در روزهاي گذش��ته نيز وزير نيرو 
با تأييد مدل تعرفه گذاري پلكاني- افزايشي در 
حوزه برق، اعلام كرده اس��ت كه » نمي خواهيم 
قيمت برق بدون منطق و به صورت يكسان براي 
همه افزايش يابد« اما در شرايط فعلي مشتركان 
پرمصرف همچنان الگوي نادرس��ت خود را در 

پيش دارند. 
بناب��ر اي��ن لازم اس��ت وزارت ني��رو ب��راي 
برنامه ري��زي براي درخواس��ت از قش��رهاي 
مختلف مردم براي كمك به اي��ن وزارتخانه 
در مديريت مصرف ب��رق در گام اول با اصلاح 
تعرفه برق براي مش��تركان پرمصرف، انگيزه 
اين مشتركان براي تغيير الگوي مصرف خود 
را افزايش دهد. در اين صورت علاوه بر كاهش 
تقاضاي برق در كشور، شاهد بروز خاموشي در 

كشور نخواهيم بود. 

برخی از حقوقی های تالارشيشه ای برای رئيس جديد سازمان بورس سنگ تمام گذاشتند

رشد هزار و 6۵۸ واحد شاخص در هفته گذشته

ورود نقدينگی جديد به بازار بورس

عم�ده هيجانات�ي كه در س�ال هاي 
گذش�ته چه در جهت مثب�ت و چه 
در جه�ت منف�ي در ب�ورس تهران 
حاكم بود به علت اث�رات تصميمات 
سياس�ي در حوزه بين الملل، برجام 
و موفقيت آمي�ز ب�ودن ي�ا نب�ودن 
تصميمات مرتبط با بحث هسته اي بود

    گزارش یک

 برق را تعرفه گذاری پلکانی- افزایشی کنید
 التماس به زنان در دنیا جواب نداده است

پرداخت وام ازدواج در آستانه توقف
در حالي صف انتظار دريافت وام ازدواج طولاني تر شده و بانكداران 
كم لطفي خود را ب�ه جوانان در آس�تانه ازدواج اثبات كرده اند كه 
اين بار نماين�دگان مجلس وعده ورود به اين موض�وع را داده اند. 
به گزارش مهر، صف درخواس��ت وام ازدواج در برخي از ش��عب بانكي 
طولاني شده و برخي از متقاضيان دريافت اين وام، ماه ها ست در نوبت 
دريافت هستند، بدون اينكه اطلاع رساني درستي از سوي شعب به آنها 

صورت گيرد. 
برخي از شعب از بي اطلاعي متقاضيان نسبت به اينكه چه مداركي براي 
تكميل پرونده بايد ارائه شود، سوء استفاده كرده و هيچگونه اطلاعاتي به 
متقاضي نمي دهند يا حتي تماسي با آنها براي ارائه مدارك جهت تكميل 

پرونده و انجام مراحل قانوني براي دريافت وام صورت نمي گيرد. 
اين بانك ها در پاس��خ به اين مطل��ب كه چرا در اين ب��اره به متقاضي 
اطلاع رس��اني درس��تي صورت نمي گيرد، مطرح مي كنند كه تعداد 
متقاضيان دريافت وام ازدواج بسيار زياد است و بانك قادر به پاسخگويي 
به اين تعداد از متقاضيان با اين ميزان منابعي كه در اختيار دارد، نيست 

و تعداد افراد در نوبت در حال افزايش است. 
اين در حالي اس��ت كه برخي از بانك ها در همان روزهاي ابتدايي كه 
پرداخت اين وام از سوي بانك مركزي از ابتداي مردادماه امسال ابلاغ 
ش��ده بود، اعلام كردند كه از ابتداي تيرم��اه وام ازدواج را مي پردازند، 
اين در حالي است كه بررسي هاي ميداني نشان مي دهد كه صف هاي 

پرداخت وام ازدواج در اين بانك ها به شدت بالا رفته است. 
يكي از متقاضيان مي گويد ماه هاست در نوبت دريافت وام ازدواج است و 
هيچ تماسي از سوي بانك با وي در اين باره گرفته نشده است و بسياري 
از جوانان براي دريافت اين وام در بلاتكليفي به س��ر مي برند. بانك ها 
هميش��ه در پرداخت وام هاي اينچنيني به مردم كم توجهي مي كنند 
و مدت زمان پرداخت اين وام ها و ش��رايط آنقدر س��خت مي شوند كه 

متقاضي از دريافت منصرف مي شود. 
پرداخت وام ازدواج با مبلغ 3 ميليون، 5 ميليون و ۱۰ ميليون همواره با 
مشكلاتي همراه بوده و بانك ها كم لطفي خود را نسبت به پرداخت اين 
وام به مردم و جوانان نشان داده اند. پرداخت وام هاي با ارقام كم ولي با 
اهميت براي مردم هميشه با سردي توجه از سوي بانكداران همراه بوده 

است و كارشكني هاي شعب در اين باره براي مردم اثبات شده است. 

پرواز بوئينگ در ايران منتفي مي شود؟

بعي�د اس�ت خزان�ه داري امري�كا ت�ا قب�ل از انتخابات رياس�ت 
جمه�وري م�اه نوامب�ر اي�ن كش�ور، مج�وز نهاي�ي ش�دن 
قرارداده�اي بوئين�گ و ايرب�اس ب�ا اي�ران را ص�ادر كن�د. 
به گزارش رويت��رز، در حالي ك��ه وزارت خزانه داري امري��كا در حال 
تصميم گيري در اين باره اس��ت كه مجوز فروش هواپيماهاي بوئينگ 
و ايرباس را به ايران بدهد يا نه، مخالفان توافق هس��ته اي تلاش هايي 
را براي بي ثمر گذاش��تن قراردادهاي خريد هواپيما توسط ايران آغاز 
كرده اند.  بر اس��اس توافق هس��ته اي منعقده بين ايران و قدرت هاي 
جهاني، فروش هواپيما به ايران مجاز است، اما برخي از اعضاي كنگره 
امريكا كه مخالف اين توافق هس��تند، قصد دارند جلوي فروش 2۰۰ 

فروند هواپيما به ايران به ارزش حدود 5۰ ميليارد دلار را بگيرند. 
اين نمايندگان علاوه بر اينكه مخالف هرگونه اقدامي در جهت تقويت 
حكومت تهران هس��تند، اس��تدلال مي كنند كه ايران مي تواند از اين 
هواپيماهاي مسافربري براي اهداف نظامي نظير انتقال نيرو براي جنگ 
با نيروهاي امريكايي يا متحدانش در سوريه و نقاط ديگر دنيا استفاده 
نمايد.  بوئينگ و ايرباس، دو شركت بزرگ هواپيماسازي جهان، اوايل 

امسال قراردادهايي را براي فروش هواپيما به ايران منعقد كرده اند. 
حتي اگر خزانه داري امريكا با اين قراردادها موافقت كند، كنگره امريكا 
كه اكثريت آن در اختيار جمهوريخواهان است ممكن است طرحي را 
به منظور جلوگيري از فروش اين هواپيماها به تصويب برساند. مجلس 
نمايندگان امريكا ماه گذش��ته دو اصلاحيه را به تصويب رساند كه بر 
اساس آنها بايد اين قراردادها لغو شوند، هرچند اين اصلاحيه ها براي 
تبديل شدن به قانون بايد به تصويب سنا برسند و توسط باراك اوباما، 

رئيس جمهور دموكرات امضا شوند. 
از آنجايي كه مقر شركت بوئينگ در ش��يكاگوي امريكا قرار دارد، اين 
شركت قبل از نهايي ش��دن قرارداد فروش هواپيما به ايران بايد مجوز 
لازم را از خزانه داري امريكا كس��ب كند. شركت فرانسوي ايرباس هم 
بايد از خزانه داري امريكا مج��وز بگيرد، زيرا بيش از ۱۰ درصد قطعات 
هواپيماهاي ساخت اين شركت ساخت شركت هاي امريكايي هستند. 

بايد بازار آب را تقويت كنيم
يك مقام مسئول در وزارت نيرو با بيان اينكه تاكنون امكان شبكه اي 
كردن آبرس�اني در كش�ور به وجود نيامده اس�ت، گفت: به لحاظ 
جغرافيايي كيفيت آب در مناطق مختلف كش�ور يكسان نيست. 
به گزارش مهر، علي اصغر قانع با تأكيد بر ضرورت تقويت بازار آب كشور 
گفت: يكي از ضرورياتي كه بايد در كشور به آن پرداخته شود، تقويت 
بازار آب است كه مي تواند باعث انتقال تجارب سال هاي گذشته ما شود 

و نيازهاي آبي كشور را مرتفع كند. 
اين مقام مسئول در وزارت نيرو با تأكيد بر لزوم مديريت مؤثر منابع آب 
كشور با تشكيل بازار آب اظهارداشت: هر نقطه اي از كشور شرايط خاص 
خود را دارد و كيفيت و كميت آب مناطق مختلف با توجه به جغرافيا 
و توپوگرافي منطقه متفاوت است، در حالي كه كيفيت برق در سراسر 
كشور يكنواخت است.  معاون برنامه ريزي آبفاي كشور افزود: تشكيل 
بازار آب و تنظيم عرضه و تقاضا به مديريت مؤثر منابع آب در مناطق 
مختلف كشور كمك خواهد كرد. وي ادامه داد: با توجه به اينكه آب به 
عنوان يك كالاي اقتصادي شناخته شده، قطعاً عرضه و تقاضا مي تواند 
كمك كند تا اين كالا، جايگاه خودش را مانند بقيه كالاها حفظ نمايد. 
قانع تصريح كرد: نكته اي كه باعث مي ش��ود تا آب ب��ا كالاهاي ديگر 
متفاوت باشد اين است كه از منظر آب به  عنوان يك موضوع استراتژيك، 

بايد توجه ويژه اي به ابعاد ديگر اين كالا هم شود. 
وي تأمين آب در بخش هاي ش��رب را ضرورتي دانست كه بايد در آن 
به استطاعت مالي مردم نيز توجه شود تا بتوانند حداقل هاي آب را به 
عنوان يك كالاي حياتي در نظر بگيرند.  اين مقام مسئول در وزارت نيرو 
افزود: اينكه صرفاً بتواند بازار يا عرضه و تقاضا، قيمت آب را تعريف كند 
امكانپذير نخواهد بود و بايد در اين ميان، ملاحظاتي را هم مدنظر داشته 
باشيم. وي تفاوت آب با ساير كالاها را به لحاظ ويژگي خاص و انحصاري 
بودن آن كه مي تواند در اقتصاد نيز مهم باشد دانست و با اشاره به اينكه 
پرداختن به موضوع اقتصاد آب، به  طور قطع يكي از عواملي اس��ت كه 
در آينده نزديك بايد به آن پرداخته شود ، گفت: اميدواريم معضلاتي 
كه در اين زمينه وج��ود دارد و تهديدهايي كه اين موضوع مي تواند به 
همراه داشته باشد، كاهش يابد و دس��ت اندركاران با جديت بيشتر به 

اين موضوع بپردازند. 

عکس: فاطمه عرفانیان/ جوان

علی مقتدایی
  گزارش 2


